
El prestigi de la fisica

Sembla que la fisica pesi cada cop
menys en les preferencies dels
estudiants. Quina erosio d'aquesta
ciencia en l'imaginari coHectiu! Els

anys seixanta, la fisica tenia el

prestigi engrescador de la curs a de

l'espai, el prestigi fosc i terrible de
la cursa de l'armament nuclear, el

prestigi iconografic del rostre

d 'Einstein, el prestigi filosofic de la
relativitat i la mecanica quantica.
Actualment, la fisica s'ha fet gairebe
invisible. Segueix estant, com ho
sabern prou be els iniciats en el

tema, en les fronteres de la

tecnologia i de la cosmologia, pero
el public no n'es conscient. Les
fronteres del coneixement semblen,
ara, acaparades per la biologia
molecular i la genetica; la discussio
filosofica relacionada arnb la ciencia

gira entorn de les aplicacions i dels
limits de l'enginyeria genetica, i de
la bioetica en general, i del futur del
clima.

Afegiu a aquesta davallada de

glamour l'absoluta manca de

presencia publica de cap dels
resultats recents de la fisica. Que

un estudiant brillant i ambicios
trii actualment la fisica es gairebe
un miracle =-miracle que
afortunadament es repeteix any rere

any, pero en la proporcio escassa

amb que es deuen donal' els
miracles. Ens incorporem, doncs, a

les lamentacions que des de fa anys
profereixen les revistes generals de
fisica com ara Physics Today i

Physics World, pel que fa a la
manca dafluencia d'estudiants a la
carrera de fisica i d 'altres ciencies

basiques.
Superar aixo no sera facil, ja que es
un corrent de fons que representa
l'esperit dels temps actuals.

L'estrategia per mitigar-ho ha de

ser amplia: una millor informaci6

(conferencies als estudiants, per
exemple) sobre que es la fisica i els
seus aHicients i fronteres; una visio
mes detallada de quines son les

possibilitats de sortides laborals, en

que s'insisteixi en la flexibilitat

extraordinaria de la fisica; una

ampliacio del nombre

d'investigadors i d'empreses
dedicades al desenvolupament de

d'aci, d'alla

nova tecnologia; la constatacio que
la feina feta es veu molt mes, etc.

Aquesta darrera faceta ha

constituit la motivacio principal del
llibre publicat recentment per
l'Institut d'Estudis Catalans,
Estudis bibliometrics sabre la tecerca

en [isica a Catalunya, de Lluis
Rovira, Pau Senra i jo mateix, i que
recull l'evolucio bibliografica de la
fisica ales universitats catalanes

�publicacions i citacions- entre

1981 i 1998, i els articles que han
estat citats mes de cent vegades,
amb comentaris dels au tors i els
resums dels articles. No hi ha prou

lloc, aqui, per parlar-ne amb mes

detalls, pero si d'informar sobre la
seva existencia. Tenir una visio

general de que fern, i donar-Ia a

coneixer als politics, adrninistradors
i al public en general, pot ajudar
una mica que se sapiga que els fisics

el'aquest pais existim i treballem.
L'atractiu de la recerca no ens ha de

fer oblidar aquestes facetes, que van

esdevenint mes i mes urgents en el

panorama dels darrel's anys.
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